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Beste allemaal,

Een bomvol magazine maar met een bitterzoete reden; het is het laatste 
fysieke magazine. Vanaf volgend jaar stappen we over op een digitale 
nieuwsbrief die door een grotendeels nieuw team gemaakt gaat wor-
den.

Zover is het nog niet en daarom in dit extra dikke kerstnummer aan-
dacht voor onder andere het gen dat na het onderzoek in Bern gevon-
den is voor PCYT2-D (voorheen bekend als CCL). We wachten in spanning 
op de test waaraan hard gewerkt wordt door Laboklin en houden jullie 
op de hoogte.

Uiteraard kijken we ook terug op onze ledendag van 24 september en 
zelfs naar nog veel langer geleden met artikelen over Leendert Saarloos 
uit het AVLS archief.

Gea en Harry vertellen over hun twee Saarlozen; de een raszuiver en de 
ander uit de outcross met de Podenco. Er is meer outcrossnieuws bij 
de outcrosskeuringen en we geven ook aandacht aan heterosis; uitteelt 
in plaats van inteelt. Bij melkveehouders al lang in gebruik. Binnenkort 
ook bij hondenfokkers?

Verder in dit nummer nog veel meer interviews, artikelen en natuurlijk 
de column van Gwen!

Dank ook op deze plaats aan Hella en Johan die de afgelopen 17 jaar 
met zoveel liefde en toewijding 
de redactie van het magazine 
hebben gevoerd. In de eerst-
komende nieuwsbrief blikken 
we met hen terug en stellen we 
graag het nieuwe team voor.

Ik wens jullie mooie feestda-
gen en een gezond en gelukkig 
nieuw jaar!

Ineke

Voorwoord
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De Saarlooswolfhond is in de jaren 30 van de vorige eeuw gefokt door Leendert Saar-
loos (1884-1969) en is nu een van de negen erkende Nederlandse hondenrassen. Dit 
zeldzame en bijzondere ras heeft nog veel natuurlijke instincten en kent een kleine 
groep liefhebbers. De AVLS behartigt als rasvereniging de belangen van dit bijzonde-
re ras in Nederland.

De Saarlooswolfhond is onderdeel van ons Nederlands cultureel erfgoed en dient mede daarom 
behouden te worden. Het fokbeleid van de AVLS kenmerkt zich door een grote zorg voor de gezond-
heid van het ras. De fokkerij is in handen van toegewijde leden bij wie het welzijn van de honden 
altijd	centraal	staat.	Het	ras	heeft	een	smalle	genenpool	en	is	daardoor	kwetsbaar.	

Iedereen	die	de	Saarlooswolfhond	in	zijn	hart	heeft	gesloten,	informeren	we	graag	over	deze	prach-
tige hond. We verwelkomen je van harte als lid (met of zonder hond) en kennen geen ballotage. Het 

enige	wat	we	vragen,	is	dat	je	onze	uitgangspunten	onderschrijft.	Voor	vragen	over	lidmaatschap,	gezondheidscertificaten,	adreswijzi-
gingen, dek- en nestmeldingen en verdere informatie:  secretaris.avls@gmail.com.

Behoud van het ras
De Saarlooswolfhond voor 
de toekomst behouden, dát 
is het belangrijkste doel van 
de AVLS. De generaties na ons 
moeten immers ook kunnen 
genieten van dit prachtige 
ras. Maar dat is niet de enige 
reden. De Saarlooswolfhond 
maakt deel uit van ons Ne-
derlands cultureel erfgoed en 
dient daarom beschermd en 
in stand te worden gehouden.

Genenvariatie
Door de heersende kampioenencultuur 
werd jarenlang doorgefokt op uiterlijke 
raskenmerken. Daardoor nam de gen-
envariatie dramatisch af. Het ras werd 
door deze praktijk enorme schade toe-

gebracht. De AVLS is opgericht om radi-
caal te breken met deze achterhaalde 
fokkerij, die gericht was op het zoveel 
mogelijk fokken van showkampioenen. 
De natuur laat ons zien dat het daar niet 
om gaat. Het gaat om genenvariatie en 
gezondheid. Een gezonde, vitale hond 
vinden we dan ook veel waardevoller 
dan een showkampioen.

Inteelt beperken
Rastype en raskenmerken vinden we 
wel belangrijk, maar het is niet alleen 
zaligmakend. Honden kunnen onmoge-
lijk decennialang én gezond én raszui-
ver worden gefokt. Daarom proberen 
we met ons fokbeleid de verwantschap 
van de honden terug te brengen om 
de inteelt beter beheersbaar te hou-
den. We kruisen druppelsgewijs, onder 

streng gecontroleerde voorwaarden, 
vers bloed in. Dit outcrossprogramma 
is een essentieel onderdeel van ons fok-
beleid.

Vrijwillige fokkerij 
Geselecteerde pups uit dit fokprogram-
ma worden teruggefokt op raszuivere 
Saarlooswolfhonden. Zo behouden we 
de uiterlijke raskenmerken en het bij-
zondere karakter van ons ras, waarbij 
tegelijkertijd de genenvariatie wordt 
vergroot. Ieder lid kan op vrijwillige 
basis meedoen aan dit belangrijke pro-
ject, want we kennen geen van bovenaf 
opgelegde fokkerij. Bij de AVLS bepalen 
de fokkers zelf hun fokcombinaties, niet 
de vereniging.

De AVLS is erkend door de Raad van beheer 
op Kynologisch Gebied en staat voor een 
gezonde Saarlooswolfhond 

met	 een	 fijn	 karakter.	 Bezoek	 ook	 onze	
website  www.avls.nl

Secretariaat AVLS 
Jean Sibeliusstraat 33 
3069 MJ  Rotterdam

Steun ons om dit bijzondere ras voor de 
toekomst te behouden. Word lid!

secretaris.avls@gmail.com

Onze doelstelling

Onze uitgangspunten
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Dekkingen en Geboortes
Akela en Rover

De AVLS kreeg bericht van fokster Ma-
deleine Scheeren dat op 12 septem-
ber Akela (Wild Mystery Tarkan), Rover 
(Tiecelijn Kangee van het Bronnenbos) 
heeft	gedekt.	De	dekking	was	succesvol	
en  de pups werden medio november 
verwacht. De bevalling is helaas niet 
goed verlopen.

Bria en Hunter

De AVLS kreeg bericht van fokster Jana 
Adamová Rosenbergová dat op 19 sep-
tember	 een	 succesvolle	 dekking	 heeft	
plaatsgevonden tussen Bria (Bria Moon 
Rosenwolf) en Hunter. Op 21 novem-
ber	 heeft	 Bria	 een	 wolfsgrauw	 reutje	
geworpen.	De	pup	heeft	al	een	baasje	
gevonden. 

Er stonden nog 2 eindkeuringen van 
de outcross gepland. De eindkeuring 
van de 2e generatie outcross met de 
Podenco Ibicenco vond plaats op 19 
november op het terrein van de Kyno-
logen Club Nieuwegein. De honden zijn 

Akela en Rover

Bria en Hunter

Agenda
geboren in het nest van Ibi x Bregje op 
4 december 2021. De keurrapporten 
staan op de website.

De eindkeuring van de 2e generatie 
outcross met de Northern Inuit Dog 

vond plaats op 3 december ook op het 
terrein van de Kynologen Club Nieu-
wegein. De honden zijn geboren op 15 
december 2021 in het nest van Kalyke 
en Pip. De keurrapporten staan op de 
website.. 
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Gen voor PCYT2 Deficiency gevonden
Een tijdje terug kregen de eigena-
ren die bloed hebben afgestaan 
voor het onderzoek van de Uni-
versiteit van Bern de uitslagen 
van het PCYT2 gen (PD) onder-
zoek. We hadden al jarenlang het 
vermoeden dat dit gen bij de Saar-
looswolfhond voorkwam, maar 
onderzoeken leverden tot nu toe 
niets op.

Door Marianne Eggink.

Even terug in de tijd. Jaren geleden werd ik 
geïnformeerd over een mysterieuze ziekte 
die niemand thuis kon brengen. Onze Sha-
la had in 2005 de uitslag PRA Voorlopig 
Niet Vrij gekregen en snel daarna kregen 
we via Franse vrienden te horen dat PRA 
mogelijk ook een uiting was van een ande-
re ernstige ziekte. Bij navraag bleek er bij 
sommige Saarlooswolfhonden met PRA 
ook sprake te zijn van epileptische aanval-
len en neurologische afwijkingen. De hon-
den	 stierven	al	 op	 jonge	 leeftijd.	 Er	werd	
gedacht aan Canine Ceroid Lipofuscino-
sis, CCL (zie clubblad 2023 editie 1, pag. 6), 
maar onderzoek bij de Saarlooswolfhond 
kon dat niet bevestigen. 

Universiteit Bern
Claudia Schröder, een van de eigenaren 
die	 zelf	 een	 hond	 op	 jonge	 leeftijd	 aan	
deze vreselijke ziekte had verloren, kwam 
in contact met Prof. Dr. Leeb van de Uni-
versiteit in Bern. Bern bleek onderzoek te 

willen doen naar PRA/RD/CCL en epilepsie 
bij de Saarlooswolfhond. De Deutscher 
Verein für Saarlooswolfhunde (DVSWH) 
stelde een projectteam samen dat aan 
de slag ging om bloed in te zamelen voor 
Bern. Ook het bloed dat al eerder was op-
geslagen voor onderzoek in Bochem en 
Helsinki werd hiervoor gebruikt. In totaal 
zijn 1094 bloedstalen getest. Daarvan is 
80,3% vrij van PD (879 honden), 18,3% is 
drager (200 honden) en 1,4% is lijder (15 
honden). 

Gen gevonden
De onderzoekers hebben het gen dus ge-
vonden!	Het	heeft	dezelfde	verschijnselen	
als	 CCL	 en	wordt	 PCYT2	Deficiency	 (kort-
weg PD) genoemd. Waar CCL een overpro-
ductie van lipiden in een cel veroorzaakt, 
veroorzaakt	PCYT2	Deficiency	 een	 tekort,	
maar in beide gevallen wordt de cel ver-
nietigd. Omdat deze lipiden vooral in de 
hersenen zitten, veroorzaken ze afname 
van het volume van een cel en neurode-
generatie, het afsterven van hersencellen. 
De	aandoening	vererft	monogeen	autoso-
maal recessief net als DM en dwerggroei.  
Dragers hebben geen ziekteverschijnse-
len. 

Goed nieuws
Het goede nieuws is dat we met deze 
gentest kunnen voorkomen dat er lijders 
geboren worden, en met dragers kunnen 
fokken. PD dient zich meestal aan als de 
hond 6 maanden tot ongeveer 4,5 jaar oud 
is. Dank aan het onderzoeksteam in Bern, 
het projectteam van de DVSWH en de on-
vermoeibare inzet van met name Lisa van 
Hoof om bloed voor het onderzoek in te 
zamelen. Natuurlijk ook dank aan alle 
eigenaren die bloed van hun lievelingen 
hebben laten afnemen voor dit onderzoek. 

Inzicht
Het	gevonden	gen	geeft	ook	meer	 inzicht	
in het verloop van ziektes in onze popu-
latie, bijvoorbeeld epilepsie en PRA. Er 
waren honden in het verleden waarvan 
we al een sterk vermoeden hadden dat 

de epileptische aanvallen (vaak hadden 
ze ook PRA) niet veroorzaakt werden door 
primaire epilepsie. Nu blijkt uit het onder-
zoek dat dit vermoeden klopte, de honden 
kwamen als lijders aan PD uit de test. Maar 
wat betekent dit voor onze fokkerij in de 
toekomst? We zijn in de cijfers gedoken om 
te zien hoe het met DM en dwerggroei de 
afgelopen jaren is gegaan. Die afwijkingen 
vererven immers op dezelfde manier. 

Sterke daling
Ons fokbeleid op het gebied van DM en 
dwerggroei	 heeft	 zijn	 vruchten	 afgewor-
pen. Bij zowel DM als dwerggroei is het 
aantal dragers sterk gedaald. Bij DM van 
zo’n 40% naar 12% en bij dwerggroei van 
18% naar 9%. En er zijn de laatste jaren 
geen lijders meer geboren. We zijn dus op 
de goede weg. Dat komt omdat er regels 
zijn opgesteld waarbij het testen van fok-
dieren op DM en dwerggroei verplicht is 
gesteld. Zie het AVLS verenigingsfokregle-
ment (VFR).

Gentest op komst
PD lijkt qua verspreiding in de populatie 
het meest op dwerggroei. Er zijn op dit mo-
ment 18% PD-dragers, ongeveer evenveel 
als bij de start van de gentest op dwerg-
groei. Deze percentages zijn gelukkig een 
stuk lager dan bij DM. Een mogelijke ver-
klaring is dat we van dwerggroei weten dat 
er niet met lijders is gefokt. Bij PD lijkt dat 
ook niet gebeurd te zijn. Bij DM ligt dat an-
ders, omdat de ziekte zich pas openbaart 
als de hond al negen of tien jaar oud is. 
Dan is er al met de hond gefokt. LABOKLIN 
werkt momenteel hard aan een gentest 
voor	PCYT2	deficiency.	De	verwachting	 is	
dat die snel beschikbaar komt. Testen op 
PD zal er dus voor zorgen dat er (net als bij 
DM en dwerggroei) geen lijders meer gebo-
ren worden. Tegelijkertijd kunnen we dra-
gers inzetten. Dat is belangrijk om de ge-
netische diversiteit in de populatie zoveel 
mogelijk te behouden. We zullen moeten 
besluiten of het testen op PD moet worden 
opgenomen in ons VFR. Mij lijkt van wel.
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Leendert Saarloos: 
“Hun eerlijkheid is boven alle twijfel verheven.”
Zijn voldoening moet groot zijn 
geweest toen het stadsbestuur 
van Dordrecht besloot Leendert 
Saarloos op te nemen in de ere-
galerij van verdienstelijk burger. 
Saarloos werd gevraagd een foto 
beschikbaar te stellen, die nog 
steeds elke uitgave van ons club-
blad siert. Hieronder het artikel 
uit ‘De Wolfhond’ van 1959 over 
de toekenning. JB.

Uit: De Wolfhond, 1959

Inzicht
Kortgeleden werd Leen-
dert Saarloos uitverko-
ren tot verdienstelijk 
burger van Dordrecht. 
Het gebeurt niet vaak 
dat iemands verdiensten 
erkend of zelfs maar ge-
noemd worden. Daarom 
verheugt het ons des te 
meer dat de stad Dor-
drecht Leendert Saarloos 
nu tot de selecte groep 
van verdienstelijke bur-
gers rekent. Zijn fokker-
sinzicht, zijn ijzeren vol-
harding en onkreukbaar 
karakter is nu bekroond. 
Saarloos	 heeft	 nooit	 om	
uiterlijk vertoon gegeven. 
Hij gaat eenvoudig, met 
een welomlijnd doel voor 
ogen, zijn weg. 

Gehandicapt 
Leendert Saarloos is een 
merkwaardige, niet al-
ledaagse	 figuur.	 Hij	 stelt	
hoge eisen aan zichzelf, aan zijn gezins-
leden en aan zijn medewerkers. Zijn le-
venspad is beslist niet over rozen gegaan. 
Als kind al was hij gehandicapt door een 
slecht gehoor, waardoor veel beroepen 
niet geschikt voor hem waren. Leendert 
Saarloos is in zekere zin te vergelijken met 

de door hem zo bewonderde Charles Dar-
win, wiens omstreden theorie over het na-
tuurlijke ontstaan van de soorten zo’n 100 
jaar geleden is gelanceerd. Darwin kampte 
immers – net als Saarloos en de dierkun-
dige Alfred Brehm (destijds een beroemde 
zoöloog, JB.)  – met lichamelijke tekortko-
mingen. 

Ongerept wolvenbloed 
Ruim dertig jaar geleden kreeg hij het 
idee om een beter, sterker en intelligenter 
hondentype te scheppen door natuurlijk 
wolvenbloed in te kruisen. Maar ook dit 

was niet altijd rozengeur en maneschijn. 
Integendeel, om Saarloos’ eigen woorden 
aan	te	halen:	“Ja,	het	heeft	mij	vele	teleur-
stellingen bezorgd, maar toch steeds weer 
bleek de vreugde over de bereikte resul-
taten de overhand te hebben. De wolven 
hebben altijd mijn grote liefde gehad, hun 

nobel	 karakter	 heeft	 altijd	 geweldig	 op	
mijn gevoel gewerkt. Hun eerlijkheid is bo-
ven alle twijfel verheven.” 

Onbegrip en onwil
Leendert Saarloos kwam veel onbegrip en 
onwil	tegen.	 In	het	bijzonder	bij	de	offici-
ele Nederlandse kynologen, maar ook in-
ternationaal in de Fédération Cynologique 
Internationale. Tot aan zijn overlijden was 
de geneticus dr. L. A. Hagedoorn een me-
destander en groot bewonderaar van de 
heer	Saarloos.	Zijn	eerste	kruisingen	heeft	
hij met een foto van de halfwolf Barry in 

zijn, in het Engels verschenen 
standaardwerk over de hon-
denfokkerij meegenomen. Op 
een keer zei de heer Saarloos: 
“Ik wil openlijk erkennen dat ik 
bij mijn wetenschappelijk werk 
betreffende	 het	 fokken	 van	
de Wolfhond zeer veel steun 
en waardering heb gehad van 
wijlen dr. Hagedoorn.” Later 
bleek de gereserveerde, maar 
temperamentvolle aard van de 
wolfhond zeer geschikt voor de 
opleiding tot blindengeleide-
honden.

Prachtige taak 
Door zijn doofheid kende Saar-
loos een lichamelijke handicap 
als geen ander. Met de africh-
ting van zijn wolfhonden tot 
blindengeleidehonden kon hij 
blinden meer bewegingsvrij-
heid en zelfvertrouwen geven. 
Ook	deze	taak	heeft	hij,	met	zijn	
kenmerkende energie en opof-
fering, op zich genomen. Geluk-
kig kunnen we deze woorden - 

nu	hij	nog	leeft	-	uitspreken	en	niet	later…	
bij zijn graf. Want is het niet gebruikelijk 
mensen niet eerder te eren dan per me-
moriam en postuum? (Bron: ‘De Wolfhond’, 
Ingekorte tekst Verenigingsorgaan van de 
Nederlandse Vereniging van Wolfhondbe-
zitters, Jaargang 5, nummer 24, 1959)
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Wolf dreigt beschermde status te verliezen

Door Johan Berends
Foto’s: Jillis Roos en Jaap van Leeuwen

Het nationale park De Hoge Velu-
we heeft bij de Europese Com-
missie gepleit voor het mogen 
bejagen van wolven. Die zouden 
de biodiversiteit in het park aan-
tasten. En ja hoor: “Brussel gaat 
kijken naar de beschermde status 
van de wolf” kopte de NOS. Nou, 
dan weet je het wel. Het is poli-
tiek jargon voor: we gaan de re-
gels veranderen, dan kunnen we 
straks de wolf legaal afknallen.

In Nederland leven op dit moment negen 
wolvenroedels. Zeven op de Veluwe en twee 
in Midden-Drenthe en de Drents-Friese re-
gio. De roep om ze af te afschieten wordt 
steeds luider. EU commissievoorzitter Von 
der Leyen deed ook een duit in het zakje. 
Volgens haar zijn wolven in sommige Euro-
pese regio’s “een echt gevaar geworden voor 
vee en potentieel ook voor mensen.” Van 
dat laatste is niets gebleken, maar Von der 
Leyen is bevooroordeeld: een wolf beet een 
pony op haar landgoed dood. Ze liet weten 

“erg	getroffen”	te	zijn.	Afschieten	is	(nu	nog)	
verboden, bovendien is het geen oplossing. 
De lege plek die een wolf achterlaat wordt 
snel weer opgevuld door een ander. 

IJzeren gordijn
De afgelopen jaren vonden wolven via 
Oost-Europa en Duitsland hun weg naar 
ons land. Hugh Jansman, ecoloog verbon-
den aan Wageningen Environmental Rese-
arch: “Niet onbelangrijk daarbij was de val 
van het IJzeren Gordijn, een fysieke barri-
ère. Dat enorme hekwerk tussen Oost- en 
West-Duitsland is opgeruimd en daardoor 
werd de beweging naar het Westen voor 
de wolf veel makkelijker.” Jansman schreef 
mee aan het adviesrapport over de wolf in 
Nederland en is overtuigd van de meerwaar-
de van de wolf voor de Nederlandse natuur: 
“De wolf is eigenlijk de dirigent van het eco-
systeem. Direct door herten en zwijnen te 
bejagen, maar ook indirect door ze een ge-
voel van angst te geven. Een hert vindt het 
spannend als hij weet dat er ergens een wolf 
kan zijn. Dus dan gaat hij niet overal inten-
sief grazen en dat maakt dat er her en der 
toch een boompje kan ontkiemen of andere 
planten kunnen gaan groeien. 

Zo’n wolf beïnvloedt het hele systeem.”  

Naast de roedels op de Veluwe en op de 
grens van Drenthe en Friesland lopen er ook 
nog een aantal losse individuen en jonge 
paartjes rond. De wolf houdt zich niet altijd 
aan een dieet van herten en zwijnen. Hij ver-
grijpt zich ook wel eens aan een dier van een 
veehouder of hobbyboer. Onderzoek toon-
de aan dat schapen slechts 1% van het dieet 
van wolven uitmaakt. Dit jaar werden zo’n 
635 landbouw- en hobbydieren gedood door 
wolven. Vrijwel allemaal schapen. Ter verge-
lijking: knutten brengen het blauwtong virus 
over. Het kleine mugje is daarmee volgens 
landbouwminister Adema verantwoordelijk 
voor duizenden dode schapen per dag! Size 
matters, maar niet altijd.

Duitsland
In Duitsland hebben ze al 20 jaar langer er-
varing met de terugkeer van de wolf. Julia 
Kamp is wolvenonderzoeker in Sachsen-An-
walt en volgt de verspreiding van wolven in 
Duitsland: “Vooral in gebieden waar de wolf 
nieuw verschijnt, zijn de veehouders in het 
begin best kritisch. Ons doel is niet dat vee-
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houders de wolf leuk gaan vinden, maar we 
willen hen helpen te wennen aan een nieu-
we situatie, zodat ze zich aan kunnen passen 
en hun dieren goed kunnen beschermen.” 
Net als in Duitsland kunnen veehouders in 
Nederlandse provincies waar de wolf is ge-
vestigd, subsidie krijgen voor wolfwerende 
rasters met stroomdraad waar bijna 6000 
volt op staat. Maar schapenhouders zeggen 
dat wolven gewoon over die rasters heen 
springen en de subsidies zouden ook niet 
hoog genoeg zijn. In sommige provincies, 
zoals in Groningen, bestaat nog steeds geen 
subsidieregeling, terwijl de wolf ook daar 
slachtoffers	 maakte.	 Schapenhouder	 Mike	
van de Most: “Ik kan er vaak slecht van sla-
pen ook omdat ik weinig medeleven ervaar 
op social media. Begrijpen we elkaar dan zo 
slecht?”	Hij	 heeft	 100	 schapen	 en	probeert	
natuurinclusief te boeren door planten en 
dieren de ruimte te geven. De wolfweren-
de hekken die hij op eigen kosten plaatste 
leidden tot nevenschade. “De reeën hebben 
moeite om er overheen te springen. Egels 
kruipen over de stroomdraad en dan vind 

ik ze later dood.” Ook ecologen zien de na-
delen van een landschap vol hekwerken en 
schrikdraad. 

Omslag
De terugkeer van de wolf zou moeten leiden 
tot een omslag in het denken over hoe we 
hier dieren houden zegt ecoloog Jansman: 
“Als een wolf zich vestigt in een gebied en 

een	 territorium	met	 jongen	 heeft,	 moet	 je	
daar dan nog een type veehouderij toepas-
sen die juist heel kwetsbaar is. Of moeten we 
zorgen dat daar weer begrazing komt met 
grote koeien en paardenrassen. Die zijn in 
natuurlijk kuddeverband prima in staat om 
de wolf af te schudden.”

Is dat geen harde boodschap voor de scha-
penboer, die moet wijken voor de wolf? 
Jansman: “De vraag is waar we als Neder-
land voor staan, met de klimaatverandering, 
de biodiversiteitscrisis. Kunnen we over 100 
jaar samenleven met de natuur in een duur-
zaam verband waarin wij mensen ook een 
mooie plek hebben? Dat is wel een van de 
oplossingen.”

Maar zorgen zijn er niet alleen bij veehou-
ders en hobbyboeren. Een jonge wolf op de 
Hoge Veluwe lijkt tam te zijn geworden en 
zoekt steeds vaker mensen op. Schapenhou-
der Mike van de Most: “Dan kunnen we haast 
wel voorspellen dat dat straks tot grotere 
problemen gaat leiden.” 

Zender
Jansman: “Er is nog geen wolf agressief naar 
mensen geweest, maar als dat gebeurt grijp 
dan direct in. Verdoof de wolf en hang hem 
een zender om. Dan kun je hem een aantal 
keren een hele vervelende ervaring met 
mensen aanleren, zodat hij hopelijk leert 
mensen uit de weg te gaan. Dat kun je met 
die zender ook goed observeren. Als hij het 

desondanks	 toch	 blijft	 doen,	 dan	 moet	 ie	
worden afgeschoten.” Jansman benadrukt 
dat dit alleen geldt voor aangetoonde pro-
bleemwolven, maar daar kan binnen de 
huidige regelgeving ook al een uitzondering 
op gemaakt worden. “Als je willekeurig gaat 
schieten op wolven dan stuur je dus eigenlijk 
die jongen de straat op als een groep pubers 
zonder leraar. Die gaan dan allemaal zelf uit-
zoeken wat wel en niet kan. Uit ervaringen 
vanuit Noord-Amerika en Europa, waar ze 
basisverjaging voor wolven doen, blijkt dat 
de overlast dan alleen maar groter wordt.” 

Probleemwolven 
In Duitsland zijn in totaal 8 probleemwol-
ven afgeschoten, maar er is nog nooit een 
incident geweest tussen wolf en mens. Julia 
Kamp: “Een wolf in Nieder-Sachsen die geen 
afstand meer hield tot mensen is later legaal 
doodgeschoten. Hij was nooit agressief naar 
mensen, maar was gewoon te nieuwsgie-
rig en kwam te dichtbij.” (zie ook het artikel 
in ons vorige clubblad over de ervaringen in 
Alaska met wolven die te nieuwsgiering zijn 
en een probleem worden)

Scheidslijn 
De Nederlandse wolvendiscussie benadrukt 
nog maar eens een oude scheidslijn. Scha-
penhouder Mike van de Most: “Ik denk dat 
er tussen het platteland en de stad een groot 
contrast zit. Ik heb ook dat wensbeeld ooit 
gehad, maar ik ben nu boer op een pracht-
plek, waar we een mooie balans hebben in 
gehouden dieren, in ruimte voor de mensen, 
in recreatie, in natuurinclusieve landbouw 
en dat doe ik vanuit mijn hart. Alleen dat 
hele wolvendossier maakt het een complexe 
materie.” Ecoloog Jansman ziet dit ook: “De 
elite in de stad bepaalt de regels en het plat-
teland,	die	de	 lasten	heeft,	moet	maar	 zien	
te dealen met die wolf. Om draagvlak te cre-
eren voor de wolf is het belangrijk om ook 
echt die sociale kant te betrekken. Wat doet 
het met mensen? Niet alleen met dat angst-
gevoel, maar is de wolf een symbool voor 
iets veel groters dan allen maar die wolf.” 

(Bronnen NOS, Wolven in Nederland. Met 
dank aan Glenn Lelieveld, Coördinator Wol-
venmeldpunt, Zoogdiervereniging) 
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Boekbespreking

Daar zit een luchtje aan

Help je hond
 
Veel honden zijn bang voor andere hon-
den, geluiden, mensen of het verkeer. 
Dat is voor die honden een groot pro-
bleem, maar soms ook voor het baasje. 
Angst	 heeft	 vaak	 een	 grote	 impact	 op	
het	 dagelijks	 leven.	 Het	 is	 een	 heftige	
emotie die tot allerlei problemen kan 
leiden. In dit boek leer je wat de in-
vloed is van angst en van allerlei ande-
re emoties op het gedrag van je hond. 
Hoe herken je het, welke verschillende 
vormen van angst zijn er en wat kun je 
eraan doen? Deze vragen worden be-
antwoord aan de hand van voorbeel-
den, moderne en wetenschappelijk 

Saarlooswolfhonden hebben ge-
lukkig niet zo vaak last van ver-
stopte of ontstoken anaalklieren, 
maar het kan wel degelijk voor-
komen. Sommige honden hebben 
er regelmatig last van wat voor 
vervelende problemen kan zor-
gen. Wat kun je er als eigenaar aan 
doen? Martine Carrière vertelt er-
over. Zij is dierenarts bij Sterkli-
niek Dierenartsen in Ermelo.

Door Jessika Mastebroek

‘Honden en katten hebben anaalklie-
ren,’ vertelt Martine Carrière. ‘Dat zijn 
geurklieren die in de kringspier van de 
anus zitten op ongeveer vier uur en op 
acht uur als je de anus als een klok be-
kijkt. Oorspronkelijk werden de geurk-
lieren gebruikt om het territorium af 
te bakenen. Katten hebben hoogstzel-
den problemen met hun anaalklieren, 
maar bij honden komen problemen 
zoals verstoppingen en ontstekingen 
veel vaker voor. Hoe actief is een mo-
derne huishond nog bezig met het af-
zetten van zijn territorium? We denken 

dat het minder actieve gebruik van de 
anaalklieren een reden is waarom ze 
vaker verstoppen, maar daar kun je 
verder niet zo veel mee. Een milde va-
riant van een anaalklierprobleem is 
dat de inhoud van de anaalklieren, die 
stopverfachtig van substantie hoort te 
zijn, heel dun wordt. Daardoor loopt 
het veel makkelijker uit de anus wat 

voor	de	omgeving	niet	fijn	 is	vanwege	
de stank.’

Ontsteking
‘De anaalklier is een soort bolletje met 
een afvoer in de vorm van een klein 
slangetje. Die afvoer raakt gemakkelijk 
verstopt waardoor de klier gaat ont-
steken en een abces ontstaat. De hond 
krijgt dan een grote, pijnlijke, rode bult 
onder z’n staart die op enig moment 
gaat knappen, al dan niet met hulp van 
een dierenarts. Eigenaren komen vaak 

met hun hond naar het spreekuur als 
het abces al zo’n beetje op knappen 
staat.	De	hond	heeft	dan	veel	pijn,	doet	
raar	met	 z’n	 staart	 en	heeft	 soms	ook	
koorts. Als het abces kapot is doordat 
het spontaan open knapt of omdat het 
is ingesneden, is de druk weg en de pijn 
meestal een stuk minder. De viezigheid 
kan eruit en meestal geneest de wond 
vanzelf weer.’

Jeuk
‘Sommige honden likken veel aan hun 
anus of gaan steeds ‘sleetje rijden’ 

waarbij ze met hun achterwerk over de 
grond schuiven. Ze proberen op deze 
manier van het jeukerige, branderige 
gevoel van een ontstoken anaalklier 
af te komen. De oplossing is zalven of 
spoelen. Dat is niet zo eenvoudig. Er 
moet in de kleine opening van de klier 

onderbouwde inzichten, stappen-
plannen, checklijsten én de jaren-
lange ervaring van twee gedrags-
therapeuten. De schrijvers zijn 
beiden ruim 15 jaar gedragsthe-
rapeut voor honden. Ze hebben 
inmiddels honderden baasjes 
geholpen met het gedrag en de 
emoties van hun hond.

Auteurs : Monique Bladder, 
Erica Bokelmann
Uitgeverij: Edicola Hobby
ISBN : 9789493160002
Uitvoering : Hardcover
Aantal pagina’s : 224
Prijs:  €31,95

Hoe actief is een moderne 
huishond nog bezig met het 

afzetten van zijn territorium?

Eigenaren komen vaak met 
hun hond naar het spreekuur 
als het abces al zo’n beetje 

op knappen staat.
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een sonde worden aangebracht om te 
spoelen of er zalf in smeren. Niet alle 
honden staan rustig stil in afwachting 
van wat er gaat gebeuren, dus het is 
best een uitdaging. In ernstige gevallen 
kan een antibioticumkuur en pijnstil-
ling worden gegeven.’

Herhaling van de 
klachten 
‘Honden die eenmaal een anaalklier-
ontsteking hebben gehad, zijn er ge-
voeliger voor en zullen er meestal va-
ker last van krijgen. Het helpt dan om 
de anaalklieren regelmatig te legen. De 
dierenarts kan de eigenaar leren hoe hij 
dat moet doen. Blijven de problemen 
terugkomen, dan is het mogelijk om 

de klieren in hun geheel te verwijderen 
of open te leggen. Het verwijderen kan 
gepaard gaan met vervelende compli-
caties, daarom doen wij dat eigenlijk 

niet. Wij kiezen voor het openleggen 
van de klieren waarbij je een extra 
opening maakt zodat ze als het ware 
indrogen en je van de ontstekingen af 
bent. Voor de hond wordt het steeds 
legen van de anaalklieren op den duur 
ook heel vervelend en pijnlijk, daarom 
is het openleggen een betere optie. Ik 
moet er wel bij zeggen dat het een ope-
ratie is waarbij het minimaal tien dagen 
afzien	 is.	 De	 hond	 heeft	 veel	 jeuk	 en	
pijn en zal alles in het werk stellen om 
een einde te maken aan het vervelende 
gevoel onder zijn staart.

Harde keutels 
‘Het enige wat een eigenaar kan doen 
om te voorkomen dat zijn hond steeds 
weer ontstoken anaalklieren krijgt, is 
zorgen	dat	hij	stevige	ontlasting	heeft.	
Als	een	hond	heel	harde	keutels	heeft,	
drukt hij zijn klieren namelijk steeds 
een beetje leeg. Stevige ontlasting 
ontstaat door voer met voldoende 
vezels te geven en af en toe een kluif. 
Dan krijgt een hond harde, witte ont-
lasting. Sommige eigenaren laten de 

klieren bijvoorbeeld ook legen als de 
hond voor een trimbeurt naar de trim-
ster gaat. Maar of dat een goed idee is, 
betwijfel ik want daardoor worden de 
klieren actiever en moeten nog vaker 
geleegd worden.’

Tumor
‘We zien soms tumoren aan de anaal-
klieren bij teven die niet gecastreerd 
zijn. Deze tumoren hebben met de hor-
moonproductie te maken. Als de tumor 
niet te groot is, kan hij verwijderd wor-

den. Helaas wordt zo’n tumor vaak in 
een te laat stadium ontdekt waardoor 
een operatie niet meer mogelijk is. De 
teef gaat vaak veel drinken, omdat ze 
door de tumor veel calcium in haar 
bloed	heeft.	Het	voert	te	ver	om	hier	uit	
te leggen hoe dat precies komt, maar 
het is iets om aan te denken als een on-
gecastreerde teef plotseling veel gaat 
drinken zonder duidelijke reden. Dat 
is voldoende aanleiding om uw dieren-
arts te raadplegen.’ Bron: Over Dieren, 
Jaargang 27, nr. 106

Voor de hond wordt het 
steeds legen van de 

anaalklieren op den duur 
ook heel vervelend en pijnlijk

We zien soms tumoren aan de 
anaalklieren bij teven die niet 

gecastreerd zijn.
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Ledendag
Op 24 september hebben we onze jaar-
lijkse ledendag gehad We gaven de 
leden graag de gelegenheid hun Saar-
looswolfhond op een informele manier 
te laten keuren door raskeurmees-

ters Jan Ebels en Wilma Roem. Iedere 
hond	kreeg	na	afloop	een	keurrapport	
en een goodiebag met lekkers. Ook 
de photobooth werd druk bezocht. Er 
werden van 33 honden foto’s gemaakt. 

De eigenaren krijgen deze digitaal toe-
gestuurd. De mooiste foto’s worden ge-
bruikt voor een kalender. Iedereen har-
telijk	 bedankt	 die	 aan	 deze	 dag	 heeft	
meegewerkt.
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Een nieuw hondenras, 
de Saarloos Wolfhond

In 1977, acht jaar na de dood van Leen-
dert Saarloos en twee jaar na de erkenning 
van ons ras, heeft een onbekend gebleven 
auteur gesproken met de heer Berkelaar, 
toenmalig  voorzitter van de Nederland-
se Vereniging van Saarlooswolfhonden en 
secretaris de heer Robeest. Ons ras wordt, 
zoals bij de erkenning in 1975 door de 
Raad van Beheer was vastgesteld, in het 
artikel nog met twee woorden geschreven: 
Saarloos Wolfhond. JB. 

Redactie Johan Berends
Foto’s:  archief Marijke Saarloos

Waarom?
Met welk doel Leendert Saarloos 
zijn eerste kruisingen is begonnen, is 
nu moeilijk te achterhalen. Sommige 
bronnen spreken over de schepping 
van een superpolitiehond, andere over 
een hond zonder degeneratiefouten. 
Vermoedelijk sluit de laatste bewering 
het nauwst aan bij zijn ideeën over 
dieren. Als scheepskok passagierde hij 

liever in de binnenlanden van de be-
zochte landen dan op de kades van de 
havens. Saarloos bestudeerde graag de 
inheemse fauna en nam, als het maar 
even kon, in het wild levende diersoor-
ten mee.

Toen hij later door doofheid gedwon-
gen zijn baan ter zee moest opgeven, 
werd de ruimte rondom zijn huis in 
beslag genomen door wolven, vossen, 
jakhalzen, apen, wilde katachtigen en 
wat al niet meer. Leendert Saarloos 
zette menige proefkruising op. Het 
merendeel liep uit op een mislukking 
(de nakomelingen waren veelal niet 
vruchtbaar, red.) Alleen de kruising 
tussen de wolf en de hond werd door 
hem voortgezet en groeide uit tot een 
obsessie. 

In de veertig jaren daarna, tot zijn over-
lijden in 1969, fokte hij tal van Europe-
se wolfhonden, zoals het ras toentertijd 
werd genoemd. Hij selecteerde op de 
positieve deugden van de gecultiveerde 
hond en op de positieve eigenschap-
pen van de vrij levende wolf. Saarloos 
stelde voorop dat zijn kruisingsproduct 
een vriend van de mens diende te zijn. 
Naast selectie op karakter selecteerde 
hij ook nog eens op uiterlijk. 

Geen erkenning
Tijdens de oorlogsjaren kwam het bij 
verschillende rassen tot erkenning. 
We hoeven slechts te denken aan de 
Drentse Patrijshond, de Stabij en de 
Wetterhoun. Ook werd in die tijd de 
kennel van Saarloos bezocht door een 
commissie van de Raad van Beheer. 
Saarloos had een voortreffelijke boek-
houding. Alle honden werden toen 
reeds getatoeëerd, de fokkerij werd 
door hem alleen bepaald en overle-
den honden werden zo mogelijk aan 
hem teruggegeven. De heren van de 

commissie werden misschien te sterk 
gehinderd door de overige omstandig-
heden: veel lawaai van de wolfhonden, 
vossen, jakhalzen en andere dieren, 
een selfmade kennel, die niet al te ste-
vig in elkaar leek te zitten, een stank 
van adellijk vlees vermengd met in-
dringende diergeuren. Het droeg niet 
bij aan een serieuze benadering van de 
commissie tot Saarloos. In 1943 werd 
de kwestie voorlopig afgedaan en uit-
gesteld tot later. 

Oorlog
Saarloos zelf scheen door deze afwij-
zing van de commissie niet al te zeer 
getroffen te zijn, want hij zette zijn 
werk rustig voort. Zo’n 30 tot 40 hon-
den sleepte hij met alle moeilijkheden 
van dien door de oorlogsjaren heen 
en vervolgens trachtte hij de eenmaal 
verkregen homogeniteit te bestendigen. 
Ondertussen had hij absoluut geen su-
perpolitiehond gefokt. De wolf is van 
nature argwanend van aard, leidt een 
teruggetrokken leven en slaat liever 
op de vlucht dan dat hij aanvalt. Van 
agressiviteit, onderling tegenover ande-
re wolfhonden of tegenover de mens, is 
in het geheel geen sprake. 
Het volslagen gemis aan aanvalsdrift 
is tijdens de oorlog de redding geweest 
van alle honden van Saarloos. Een 
Duits officier wilde de honden vorde-
ren voor oorlogswerkzaamheden aan 
het oostfront, maar toen de man zijn 
pistool afschoot, waren de honden ver-
dwenen. Daar staat tegenover dat de 
argwaan van de hond hem uitermate 
voorzichtig maakt in een vreemde om-
geving. Die eigenschap maakte het ras 
bijzonder geschikt als blindengeleide-
hond. In de vijftiger en zestiger jaren 
zijn heel wat honden opgeleid tot blin-
dengeleidehond. Deze honden werden 
zelfs gratis ter beschikking gesteld van 
blinden. De enorme bedragen die deze 

“Moge evenwel de hond niet ogenblikkelijk degraderen tot huishond of  tentoonstellingshond.”
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opleiding met zich meebracht, werden 
bijeengezameld door een grote vrien-
denschare rond Leendert Saarloos.  
Daarnaast heeft de Saarloos Wolfhond 
in de zestiger jaren zijn sporen ver-
diend als reddingshond voor de B.B. 
(Bescherming Bevolking, red.)

Reddingshonden
Het idee op zich was niet nieuw. Be-
kend zijn de lawinehonden uit Zwitser-
land, die mensen onder sneeuw kunnen 
opsporen. Ook waren er experimenten 
in Nederland om reddingshonden op 
te leiden, maar geen van de resultaten 
was hoopgevend geweest. Of de hond 
was niet geschikt of het duurde te lang 
om de hond de vereiste zaken bij te 
brengen.

In 1961 begon men met drie kwartwol-
ven een zware training (herder maal 
wolf en de nakomelingen weer kruisen 
met een herder levert kwartwolven op). 
De keuze voor de kwartwolven was ge-
baseerd op het feit dat wolven op grote 
afstand gevaar ruiken en dat wolven 
een nat spoor van twee dagen oud nog 
gemakkelijk kunnen volgen. Men ver-
onderstelde dat bij deze kwartwolven 
nog voldoende reukvermogen aanwezig 
zou zijn om eenvoudig slachtoffers on-
der het puin te kunnen lokaliseren. De 
opleiding tot reddingshond was zwaar.  
De honden moest volledig aan oor-
logsgeluid gewend zijn, drenkelingen 
uit het water halen, voertuigen bewa-
ken, hoog en ver springen (de Saarloos 
Wolfhonden sprongen 2.30 hoog over 
een springschutting en 2.20 meter ver), 
na afloop van de opdracht moesten de 
honden blaffen.

Het bleek dat de drie uitgekozen hon-
den, Gerard, Yro en Dambee in één 
jaar volledig opgeleid waren en zij ver-
kregen dan ook prompt het certificaat 
reddingshond. Bij het afleggen van de 
examens waren zelfs Britse functiona-
rissen aanwezig, die zeer geïnteres-
seerd waren in het werk dat de honden 
verrichtten. Het beste bewijs dat deze 
opleiding tot reddingshond B.B. ge-
slaagd was, bleek uit een schrijven van 
het Ministerie van Binnenlandse Za-
ken, afdeling Bescherming Bevolking 
van januari 1964, waarin het bestuur 
van de Saarloos Wolfhondenvereniging 
werd meegedeeld dat men op de hoog-
te was van de demonstraties die aan 
duidelijkheid niets te wensen overlie-
ten en waarbij het ministerie zijn steun 
toezegde voor de daarvoor in aanmer-
king komende gevallen.

Huishond?
Wat er van al deze activiteiten is over-
gebleven? Het antwoord op deze vraag 
is kort en beschamend: niets! Door het 
overlijden van Leendert Saarloos in 
1969 en doordat niet de juiste opvol-
gers aanwezig waren voor een krach-
tige voortzetting van Saarloos’ werk, is 
zowel het opleiden van de blindenge-
leidehonden alsook de opleiding van 
de reddingshonden op de achtergrond 

geraakt. Daarbij hebben bovendien on-
getwijfeld bestuurscrisis binnen de ver-
eniging hun steentje bijgedragen. 

Zijn wolfachtig uiterlijk, zijn zeer op-
vallende manier van lopen - sluipend 
gelijk een wolf - maar vooral zijn door 
en door betrouwbare karakter en de 
daaraan verbonden mogelijkheden hem 
op te leiden tot een werkzame gebruik-
shond -maken het waardevol de Saar-
loos Wolfhond te behouden. Er is ge-
lukkig een opleving van de vereniging 
tot stand gekomen en op 5 juli 1975 
werd de Saarloos Wolfhond als Ne-
derlands ras door de Raad van Beheer 
erkend. Ondertussen zijn ook de ras-
punten opgesteld, maar deze behoeven 
nog de goedkeuring van onder meer 
de F.C.I. Na ongeveer vijftig jaar is de 
Saarloos Wolfhond dan eindelijk een 
volwaardig erkend ras van Nederland-
se bodem. Moge evenwel de hond niet 
ogenblikkelijk degraderen tot huishond 
of tentoonstellingshond. Daarvoor zijn 
de gebruiksmogelijkheden te groot. 
Met dank aan de heer A.A.M. Robeest 
en de heer Ir. H.P.A.W. Berkelaar voor 
het verstrekken van de verschillende 
inlichtingen. (Bron: Onze Hond, au-
gustus 1977, nummer 8.)
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Uit de oude doos: Nib van de Kilstroom

De meesten van jullie zullen wel weten dat 
de verre voorouders van jullie Saarlooswolf-
honden ooit ingezet werden als blindengelei-
dehond. 

Door Ineke Pompen

Uit een nalatenschap en een contact 
van de KNGF (Koninklijk Nederlands 
Geleidehonden Fonds) ontving ik docu-
menten en het bijbehorende verhaal van 
iemand die graag anoniem blijft.
De heer K. was gedurende de Tweede 
Wereldoorlog te werk gesteld in Ham-
burg en als gevolg van een van de bom-
bardementen op die stad, blind gewor-
den. 

Nadat zijn hond, die hij via de KNGF 
had verkregen, te oud werd voor het 
werk, klopt hij midden jaren ‘50 opnieuw 
aan bij de KNGF voor een blindengelei-
dehond. Op dat moment woedde echter 
een uitbraak van het zeer besmettelijke 
parvovirus onder de asielhonden waar 
het KNGF altijd gebruik van maakte, 
wat betekende dat de heer K. zich voor 
het eerst tot Leendert Saarloos wendde.

De zoon van de heer K. was op latere 
leeftijd zelf gaan werken bij het KNGF 
en ontdekte eerlijk gezegd ook pas na 
het overlijden van zijn vader, dat zij - 
voordat hijzelf geboren was - een Saar-
looswolfhond in huis hadden gehad. 
Destijds kon zijn vader gelukkig al vrij 
snel terecht bij Leendert Saarloos voor 
Nib van de Kilstroom, roepnaam Wolf. 
Nib was het jaar ervoor geboren en werd 
dus al voor zijn eerste verjaardag inge-
zet! 

Ik denk dat de meesten van ons rond 
die leeftijd nog met een behoorlijke 
puberende, en zich vaak Oost-Indisch 
doof-houdende Saarloos te maken heb-
ben, maar Nib had op de leeftijd van 10 
maanden al met goed gevolg zijn test-
certificaat behaald.  
Testen van de geschiktheid van de hon-
den op allerlei taken was iets dat bij het 
KNGF toen nog niet plaats vond, dus 
Saarloos was daarin zijn tijd behoorlijk 
vooruit. Bij dat testen maakte hij dank-
baar gebruik van ‘blinde Dien’ die bij 
hem in de buurt woonde en met de 
honden de bovengenoemde oefenin-
gen deed. Blinde Dien is Dien van 
Herwijnen. Zij zit ook lange tijd zon-

der blindegleidehond van het KNGF 
en vraagt Saarloos of zijn wolfhonden 
misschien geschikt zijn voor dit werk. 
Het wordt een onverwacht succes. Me-
vrouw van Herwijnen wordt later voor 
haar grote inzet benoemd tot erelid van 
de Nederlandse Vereniging voor Wolf-
hondbezitters.

Na de succesvolle instructies en kennis-
makingsdagen in Dordrecht, mocht Nib 
mee naar huis en heeft hij nog een jaar 
of 7 à 8 in zijn nieuwe gezin gewoond. 
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Heterosis, de bastaardkracht
Dierbare vrienden van ons waren 
biologische boeren in Frankrijk. 
Ze fokten Blondes d’Acquitaine, 
een mooi Frans koeienras, ont-
staan uit twee andere rassen, de 
Limousin en de Charolais. Ont-
staan uit twee rassen… goh.

Door Johan Berends

Ze waren wel verbaasd over hoe het 
gaat in de rashondenfokkerij: “Het lijkt 
wel of die hondenfokkerij 50 jaar ach-
terloopt.” Ik moest weer aan die woor-
den denken toen ik het boek “Boeren in 
Nederland, geschiedenis van de land-
bouw 1500-2000” las van dr. ir. G. J. H. 
Bieleman. Ik mag Jan zeggen, want ik 
ken hem nog goed uit mijn jeugdjaren. 
Hij	 was	 de	 zoon	 van	 de	 fietsenmaker	
bij ons in het dorp en toen al een slim 
ventje.

Bieleman vertelt in zijn boek dat het 
vertrouwde Friese, zwartbonte rund-
vee midden vorige eeuw in snel tempo 
werd	vervangen	door	de	veel	efficiënte-
re Holstein-Friesian. Dit outcross koei-
enras was sterker en gaf meer melk. De 
overgang veroorzaakte destijds nogal 
wat deining in het zeer conservatieve 
wereldje van het Nederlandse rund-
vee, maar de Holstein-Friesian werd in 
korte tijd het belangrijkste koeienras in 
Nederland. Boeren kijken ook naar de 
portemonnee. 

De eiermarkt in ons dorp staat ook 
in Bielemans boek, compleet met 
dorpspomp, kerk, boeren met petten 
en boerinnen met traditioneel Sal-
landse knipmutsen. Het was een heel 
andere tijd. De intensieve veeteelt met 
megastallen en een verdienmodel was 
nog	ver	weg.	Van	het	rampzalige	effect	
op de natuur kon niemand zich toen 
iets voorstellen. Op die onschuldige 
tijd wordt graag teruggegrepen door 
de zuivelindustrie die ons in reclame-
blokken een vals beeld voorschotelt 

van blij loeiende koetjes in prachtige 
groene weiden vol kleurrijke bloemen 
en	fladderende	vlinders.	Een	grove	leu-
gen. Allemaal marketing. De hippe re-
clameboys hebben geen idee hoe verse 
koeienstront ruikt. 

Bieleman is landbouwhistoricus aan 
de Universiteit Wageningen. Zijn boek 
gaat voor een deel over teelttechnie-
ken en fokdoelen die in de loop der 
tijd ontstonden. De teelttechnieken 
zijn veranderd, de fokdoelen niet. In de 
rashondenfokkerij is het fokdoel op iets 
heel anders komen te liggen: op zoiets 
ongrijpbaars als ‘schoonheid’ verpakt 
in ‘rastype.’ Ik laat de discussie over 
raszuiverheid even voor wat het is, daar 
heb ik al genoeg over geschreven. Ook 
komt er in de rashondenfokkerij iets 
om de hoek kijken wat we emotie noe-
men. Dat vertroebelt een goed zicht op 
zo ongeveer alles. 

In zijn boek gaat Bieleman uitgebreid 
in	op	het	positieve	effect	van	heterosis	
(bastaardkracht), want in de landbouw 
en veeteelt had men voortdurend met 
de negatieve gevolgen van inteelt en 
lijnteelt te maken. “Vanaf 1948 begon-
nen enkele fokkers in ons land echter 
met een nieuwe foktechniek die be-
kend is onder de benaming ‘hybride-
teelt’. Hierbij maakt men gebruik van 

het	 zogenaamde	 ‘heterosis-effect’,	
het verschijnsel dat bij kruisingen van 
onderling verschillende, meer of min-
der ingeteelde lijnen ‘kruislingen’ of 
‘bastaarden’ ontstaan waarvan één 
of meer eigenschappen (bijvoorbeeld 
eiergrootte, vruchtbaarheid of produc-
tiviteit) sterker ontwikkeld zijn dan bij 
de ouders. Heterosis, ook wel ‘uitteelt’ 
genoemd, is in veel opzichten dan ook 
het	 tegenovergestelde	 van	 het	 effect	
dat zich voordoet bij een te ver doorge-
voerde ‘inteelt’. In de praktijk van zowel 
de plantenveredeling als de veeverbe-
tering ging het erom door kruising van 
een aantal niet-verwante lijnen dit he-
terosis-effect	uit	te	buiten.”	

We zijn inmiddels zo’n 75 jaar verder. 
Heterosis is voor sommige rashonden-
fokkers nog steeds onbespreekbaar, 
maar in de wereld van het Nederland-
se rundvee is het nu de gewoonste 
zaak van de wereld. De sector weet in-
middels: put your money where your 
mouth is. Een veelgehoorde uitdruk-
king in de beleggerswereld: als je er 
echt	 in	gelooft,	 steek	dan	 je	geld	erin.	
Daar kunnen conservatieve fokkers 
van rashonden nog wat van opsteken, 
tenminste…	als	ze	voortuitgang	willen	
boeken.. 

Eiermarkt in ons dorp
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‘Het was echt liefde op het eerste gezicht’
Gea en Harry Pegel zochten een hond:

Het was niet dat ze nooit van de 
Saarlooswolfhond hadden ge-
hoord. Het was een soort toe-
val dat Gea en Harry Pegel bij 
het ras uitkwamen. Hun oude 
Duitse herder was overleden 
en eigenlijk waren ze daar zo 
verdrietig van dat ze geen an-
dere hond meer wilden. 

Door	Hella	Liefting
Foto’s : Harry en Gea Pegel

Maar na twee jaar begon het te kriebe-
len. Harry ging eens wat rondneuzen op 
internet, en kwam via de Tsjechen op 
de site van de AVLS terecht. “We waren 
meteen onder de indruk van het ras”, 
vertelt Harry. Gea vult aan: “We zijn ons 
toen heel goed gaan inlezen, en vervol-
gens hebben we contact met Marianne 
opgenomen.” Het stel besloot naar Rot-

terdam af te reizen om de honden van 
Johan en Marianne van dichtbij te bekij-
ken. Dat was nu zo’n vijf jaar geleden. 

“We hebben ons goed laten voorlichten”, 
zegt Gea. “Het is heel goed dat nieuwe 
eigenaars de voor- en de nadelen van 
het ras te horen krijgen. Ons sprak het 
gedrag en het uiterlijk meteen erg aan. 
Het feit dat ze aan je moeten wennen en 
niet meteen tegen je opspringen, beviel 
ons erg.” Dus werden de puppymeldin-
gen in de gaten gehouden en deed het 
teefje Saar al vrij snel haar intrede. 

Met een glimlach van oor tot oor be-
schrijft	 Harry	 de	 inmiddels	 vijfjarige	
Saar: “Het is echt een schat, heel so-
ciaal.” Gea vult aan dat alles dat was 
voorspeld als mogelijk karakter en ge-
drag helemaal is uitgekomen. Harry: 
”Ik heb in mijn leven allerlei honden 

gehad, maar het is onvoorstelbaar hoe 
aanhankelijk dit ras is. En hoe vreselijk 
eigenwijs en eigenzinnig ze zijn.” Gea 
vertelt over de vriendschap tussen Saar 
en hun kleinzoon. “Twee handen op een 
buik. Als onze kleinzoon van 5 terug is 
van vakantie moet hij meteen naar Saar, 
want	die	 heeft	hij	 dan	 erg	 gemist.	Ons	
niet zo!” 

Langzaam ontstond de gedachte om 
een nestje te fokken. Gea: “We wilden 
graag een pup van Saar, ook een beetje 
als gezelschap voor haar. Dus we gingen 
de testen doen, en helaas zag de ECVO 
arts een klein puntje cataract op één 
oog. We hebben nog een second opini-
on gevraagd, maar die oogarts zag aan-
vankelijk niets. Ik kon hem wel zoenen. 
Maar hij druppelde wat bij en toen zag 
hij het ook. Stel nou dat ik eerst naar 
hem was gegaan, dan had ik zo met Saar 
gefokt. Maar helaas geen nestje voor 
haar. Saar is intussen gesteriliseerd. 
Achteraf gezien maar goed ook dat het 
zo is gegaan, want we hadden niet on-
wetend een ziekte in willen fokken.”

De wens bleef om voor Saar gezelschap 
te zoeken. Het paar ging niet actief op 

NUMMER 4 2023 - AVLS   18



zoek naar een hond, maar toen er een 
hond moest worden herplaatst, viel dat 
in goede aarde. Gea: “Het werd uitein-
delijk een vijf maanden oude pup uit de 
tweede generatie outcross met de Po-
denco. Eerst was ik wat huiverig omdat 
de vader van de pup veel te slim is. Die 
maakt koelkasten open en zo. Maar we 
gingen toch kennismaken en dit was 
ook weer liefde op het eerste gezicht. 
Het teefje ging meteen met ons mee en 
we hebben haar Fleur genoemd.”

Een schot in de roos voor iedereen. Niet 
alleen Harry en Gea waren blij, ook Saar 
was meteen in haar nopjes met haar 
nieuwe roedelgenoot. Harry: “Fleur 
heeft	het	karakter	van	de	Saarlooswolf-
hond, en een enorm jachtinstinct. Dat 
moeten we echt in de gaten houden. 
Uiterlijk zie je nog veel Podenco. Ze is 
heel blond en staat hoog op de poten. 
En ze is minder terughoudend dan de 
Saarlooswolfhond.” Al moest Fleur 
even wennen aan Harry met zijn 2 me-
ter	 plus,	 het	 paar	 heeft	 geen	moment	
spijt gehad. “Fleur is ook een beetje 
een opportunist. Zo laat ze Saar graag 
situaties met andere honden oplossen. 
En Saar neemt die taak graag op zich. 
Eigenlijk	 heeft	 ze	 de	 opvoeding	 deels	
uit onze handen genomen. Saar speelt 
met Fleur, maar corrigeert haar ook.”
Dat de AVLS al jaren bezig is om erfe-
lijke ziekten onder controle te krijgen, 
was voor het stel reden om lid te wor-

den. Het spreekt dus voor zich dat Har-
ry en Gea grote voorstanders zijn van 
outcross. 
We hebben het dus nog even over de 
fokkerij. Fokkers zijn met name bang 

pups	met	PCYTD	deficiëntie	te	fokken,	
afgekort PD (voorheen CCL). Dat is be-
grijpelijk omdat het om een vreselijke 
ziekte gaat (zie clubblad nr. 1 van dit 
jaar voor meer info).  Eigenlijk is de 
fokkerij, in afwachting van de PD test, 
hierdoor vrijwel tot stilstand gekomen. 
Tot nu toe is het nest van Luna dit jaar 
het enige nest in Nederland. Er werden 
bij onze buitenlandse leden ook nog 2 
nesten geboren. Hoewel de Universiteit 
van	 Bern	 het	 PD	 gen	 inmiddels	 heeft	
gevonden en de uitslagen bekend zijn, 

heeft	 lang	 niet	 iedereen	 aan	 het	 on-
derzoek meegedaan. Maar er moeten 
naast outcrosshonden ook voldoende 
raszuivere Saarlooswolfhonden wor-
den geboren. Juist een stagnatie in de 
nesten van raszuivere honden kan een 
evenwichtige verdeling van outcross-
honden in de populatie in de weg gaan 
staan.
Al deze overwegingen gaan natuurlijk 
aan Fleur en Saar voorbij. Fleur zal in 
november worden voorgebracht voor 
haar eindkeuring. Ze is nog geen twee 
jaar, en nog steeds een echte pup. “We 
vinden het nu nog te vroeg”, zegt Gea. 
“Fleur komt uit een nest van 9 pups en 
we realiseren ons dat ze niet allemaal 
voor de fok zullen worden ingezet. Dan 
wordt de verhouding in de populatie te 
scheef.” 
En als het wel een nestje voor Fleur 
wordt, hoe denken Gea en Harry dat 

Saar zal reageren? “Ik denk dat die zich 
enorm met de puppen gaat bemoeien 
en ik denk dat Fleur dat prima vindt.”
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“Dat hele aanhankelijke aan het gezin, 
dat herken ik.”

Keurmeester Marjolein Flobbe:

Ze heeft er lang over getwij-
feld, maar uiteindelijk gaf het 
wolfachtige uiterlijk van de 
Saarlooswolfhond de doorslag: 
Marjolein Flobbe besloot de op-
leiding tot keurmeester te gaan 
volgen.  

Door	Hella	Liefting
Foto’s Marjolein Flobbe

De labelmanager bij een farmaceutisch 
bedrijf  is zelf zeer actief in de wereld 
van de Nederlandse Schapendoes, maar 
werkt als exterieur keurmeester voor de 
Nederlandse Schapendoes, de Polski 
Owczarek Nizinny, de Saarlooswolfhond 
en de Beauceron. We spreken haar om-
dat ze zich warm loopt om Jan Ebels in 
de toekomst op te volgen als lid van de 
outcross-selectiecommissie. 

“Ik heb er lang over nagedacht, maar 
het is voor een keurmeester handig om 
wel te specialiseren, maar je niet tot een 
ras ter beperken. En ik vind de Saarloos-
wolfhond echt heel mooi. Hij zit, al is het 
eigenlijk niet terecht, in rasgroep 1, de 
groep van herdershonden en veedrijvers. 
Daar ligt ook mijn  ervaring.” In haar vrije 
tijd is Marjolein secretaris van Vereniging 
de Nederlandse Schapendoes en de In-
ternational Schapendoes Federation. 

Ze is ook voorzitter van de Supervisory 
Board van Doesdata, de internationale 
Schapendoes Database.  “Ik heb twee 
Schapendoes reuen, Simmer en Tukker, 
die af en toe als dekreu worden ingezet. 
Ik denk dat het karakter van de schapen-
does goed bij mij past. Ze leren snel, wil-
len voor je werken, en je kunt ze gemak-
kelijk loslaten omdat ze nooit ver bij je uit 
de buurt gaan. De Saarlooswolfhond is 
toch wat terughoudend, al herken ik wel 
dat hele aanhankelijke aan het gezin.”
Marjolein keurt vooral graag op clubda-

gen. “Ik ben niet zo’n showmens. Als je 
dan in zo’n hal die Saarloosjes ziet die 
zich slecht op hun gemak voelen, dan 
vraag je je af of je dat die beesten wel aan 

moet doen. Ik kijk liever of het een goede, 
gezonde hond is. Zonder wedstrijdele-
ment.” Na de opleiding tot raskeurmees-
ter is Marjolein begonnen met meelo-
pen en meekijken met keurmeester Jan 
Ebels, een van de vijf commissieleden 
die de outcrosshonden keuren. Jan is 
een vaste gast op de AVLS-clubdagen en 
een oude rot in het vak. Hij wil het stokje 
graag overdragen aan Marjolein, die in-
tussen ook goed in het ras zit.
“Ik had de outcross al een tijdje gevolgd, 
en wat mij opvalt is hoe snel je het oor-
spronkelijke uiterlijk weer terug hebt. 
Misschien niet in de eerste generatie, 
maar bij de tweede zitten er pups waar-
over ik niet zou twijfelen als ik ze tegen-
kom op straat. Het is wel een heel in-
tensief traject. De betrokkenheid van de 
mensen bij het project, de eigenaren, de 
fokkers en de vereniging, vind ik indruk-
wekkend.”

Het komt goed uit dat Marjolein het out-
crossproject van dichtbij kan bekijken. 
Binnen de schapendoeswereld gaan er 
ook stemmen op om het inteeltpercenta-

ge naar beneden te krijgen  door inzet van 
andere rassen. “Maar ik weet nu dat daar 
wat te lichtvaardig over wordt gedacht. 
Het hele proces wordt erg onderschat. Ik 
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kan nu de voorbeelden geven wat er alle-
maal bij komt kijken. Je moet heel goede 
afspraken maken, goed selecteren en af-
spreken wat er met de pups gebeurt. Het 
heeft	 	 een	 groot	 effect	 op	de	populatie.	
Dat moet allemaal goed in kaart worden 
gebracht voor je eraan begint.”

Er komen gelukkig niet al teveel erfelijke 
ziektes bij de schapendoes voor. Maar 

dat is volgens Marjolein een kwestie van 
tijd. “Schapendoezen zijn erg populair in 
het buitenland, daar worden  er nu meer 
gefokt dan bij ons. Maar ze stammen  al-
lemaal af van Nederlandse honden, en 
die stammen allemaal weer af van de ze-
ven basishonden waarmee het ras in de 
jaren veertig is begonnen.  Het ras is, zo-
als alle rassen, een gesloten populatie en 
dan sluipen er op den duur toch ziektes 

in. Je loopt uiteindelijk tegen een muur 
aan en het is niet goed om te gaan zitten 
wachten tot het fout gaat.” 

De oorsprong  van de Nederlandse scha-
pendoes is niet helemaal duidelijk. Vast 
staat dat hij en op top Nederlands is. 
Keurmeester en publicist P.M.C. Toepoel 
wordt gezien als de grondlegger van de 
tegenwoordige Schapendoes. Hij wilde 
de Nederlandse hondenrassen voor uit-
sterven behoeden. Toepoel publiceerde 
een	 hondenencyclopedie	 en	 beschrijft	
daarin de schapendoes als hond die hij 
overal in het land bij kuddes schapen 
had zien hoeden.  De kleine ruigbehaarde 
hond is ook in actie te zien op schilderij-
en uit de achttiende eeuw. Intussen is het 
ras immens populair in vooral de Scan-
dinavische landen en Duitsland, waar er 
druk mee gefokt wordt.

Om inteelt binnen de perken te houden 
probeert de vereniging  wel de leden mee 
te krijgen in een verantwoord fokpro-
gramma op basis van Mean Kinship, maar 
dat is net als bij alle andere hondenclubs 
nog niet zo eenvoudig. Marjolein: “Je zou 
willen dat fokkers bij het kiezen van fok-
dieren kijken naar de beste genetische 
combinatie. We hebben ook de moge-
lijkheid om dat uit te zoeken, maar men-
sen kijken toch meer naar de honden die 
vaak worden ingezet. Misschien vanuit 
de gedachte dat een hond die niet vaak 
wordt ingezet iets in zijn lijn zou kunnen 
hebben wat je liever niet wilt.”  

Dus is het handig dat de keurmeester 
goed in de keuken van de AVLS kan kijken. 
Als de schapendoes vereniging met een 
outcross wil starten, dan weet ze hoe het 
moet en wat erbij komt kijken. Op naar 
de volgende keuringsronde in onze eigen 
vereniging. Marjolein: “ik wil alle eigena-
ren  van Saarslooswolfhonden oproepen 
om vooral te gaan fokken. Dan hebben 
we meer pups en kunnen we meer hon-
den inzetten voor de populatie.” 
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Door: Gwendelyn Luijk

De dondersteen verveelt zich, en 
dat zullen we weten ook. Hij sjokt 
wat door de kamer, legt een poot 
op mijn knie, drukt zijn snuit in 
mijn oor, en herhaalt het ritueel 
nog maar eens bij het andere baas-
je. Die is ook niet in de stemming 
voor een stoeipartij. Het arme 
hondje gaat liggen, kijkt ons sme-
kend aan, slaakt een diepe zucht.   

Hij	 heeft	 het	maar	 zwaar.	 	 Soms	 denk	
ik dat Brom in het geheim een toneel-
cursus	gevolgd	heeft.	Wat	kan	díe	hond	
theatraal zijn! Het meest recente drama 
in	 zijn	 leven	betreft	de	 regen,	waar	de	
afgelopen weken maar geen eind aan 
komt. Brom is er niet dol op, en wij zijn 
er ook niet dol op. Het verschil is dat wij 
bij elke doorweekte wandeling weten 
dat we het voor hem doen, en hij het 
ons kwalijk neemt dat hij nat wordt.

Het helpt natuurlijk niet dat er een 
herfstvirusje in huis rond gaat. Koorts, 
spierpijn, hoofdpijn... om nog maar te 
zwijgen	van	het	hoesten.	Wij	blaffen	op	
het moment meer dan Brom. Ze zeggen 
dat wolfhonden het aanvoelen als je er 
niet lekker bij zit. 

Inderdaad had Brom de eerste ander-
halve dag nog wel een beetje sympathie 
voor ons. Maar je kunt van een puber-
pup	 niet	 verwachten	 dat	 hij	 zich	 blijft	

inleven. En dus graaien we vier keer per 
dag al onze energie bij elkaar voor een 
(verregend) loopje van een half uur, en 
laat	Brom	ons	na	afloop	weten	dat	hij	
nog	wel	wat	energie	over	heeft.	Op	zijn	
speeltjes is hij uitgekeken, en over zijn 
hersenwerk	 hoeft	 hij	 allang	 niet	 meer	
na te denken. 

Gelukkig is Brom reuze bedreven in het 
zelf bedenken van een spelletje. Zijn fa-
voriet? Kijk-Eens-Wat-Ik-Heb. Dat werkt 
ongeveer als volgt: hij loopt zo onop-
vallend mogelijk langs een tafeltje of 
kastje waarop wat prullaria ligt. Met 
zorg selecteert hij iets, wat hij dan heel 
voorzichtig tussen de andere spulletjes 
vandaan trekt. Zodra hij het stevig in 
zijn	bek	heeft,	komt	hij	zijn	diefstal	wild	
kwispelend en loeiend opbiechten. 

Kijk eens...

Brom

De bedoeling is dat een van ons dan 
heel hard ‘ooooooooohhhh’ roept en 
achter hem aan rent. Doe je dat niet, 
dan voegt Brom het item bij zijn collec-
tie	‘schatten’	(denk	fietsband,	ouwe	en-
velop,	knuffeltjes,	bal).	Qua	training	zal	
het wel funest zijn, maar leuk is het wel. 
En Brom weet vrij goed welke spullen 
hij écht niet mag pakken. Meestal.

Van de week heb ik een half uur naar dat 
nieuwe doosje met neusspray gezocht. 
Brom scharrelde vrolijk achter me aan, 
blij	met	de	afleiding.	 Ik	 vond	de	neus-
spray buiten, in een kuil, naast een bot. 
Brom kwispelde: Kijk eens wat ik heb! 

Gwen.
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• Cavom is de volledige en hoog-
 waardige maaltijd voor uw hond.

• Cavom bevat alle essentiële
 voedingssto� en in de juiste
 verhouding.

• Cavom is voordelig in gebruik,
 door de hoge energiewaarde en   
 de lichte verteerbaarheid.

 Kijk op onze website of neem
 contact met ons op voor speci� eke   
 vragen over welk Cavom product 
 voor uw hond het beste is.  
 Wij adviseren u graag!

 cavom.nl
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Cavom, daar draait een gezond hondenleven om!

de natuurlijke voeding
voor elke hond
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Algemene vereniging voor liefhebbers van Saarlooswolfhonden

Voor een gezonde 
Saarlooswolfhond 

met een fijn karakter


